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ЛІЛЯ БУДЖУРОВА

Коли повернемось до рідного краю… 
То звідки хто родом, нехай пригадає,
Хай кожен повідає, звідки і нащо,
До нашого краю прийшов не спитавши.
Як буде несила ховатися в норах,
Просити облишимо в рабській покорі.
Згадаємо гідність ми нашу прадавню,
Наш спадок найбільший від скіфів і таврів.
Вернемося, зійдемось колом веселим,
У горах чи степу, і геть проженемо
Всі ваші укази, всі ваші кийки,
Всі ваші про дружбу народів казки,
Всю вашу зручну та поступливу правду
Пайками оплачену задля гарантій,
І віру, яку проклинали нащадки,
Ту вашу, що можна народи карати
Для остраху й прикладу іншим народам,
Як ви нас колись позбавляли свободи!
Вітчизну забрали, надію і Бога,
Із храмів зруйнованих склавши дороги!
Вернемося — вклонимось тим до землі,
Хто пам’ять і совість у собі зберіг.
Тому, хто тиранам не правив осанну,
Цілуючи руку, складемо пошану.
З того, хто і досі цькує нас підступно,
Ми зірвемо маску народних заступників.
Нехай вони глянуть у очі відкрито,
А не через влади прогниле корито.
Вернемося, буде інакше, не так,
І гірко заплаче той, хто нас топтав.
Як наші батьки у вигнанні ридали,
Коли матерів там своїх поховали.
Вернемося, голос землі залунає,
Збере по долинах усіх духів краю,
Та витоків силу відновить потокам,
Онукам поверне прабатьківський попіл,
Щоб, втерши їм сльози, обітницю дати,
Нам більше ніколи не залишати,
З чужого наказу чи з власної волі,
Край, у якому надія і доля.
До нього любов ми несли незгасиму,
Не вийшло всім шлях подолати під силу,
Та навіть хто падав, той знав — ми дійдемо,
Всі разом під рідним зберемося небом.

ПЕРЕКЛАД ВАЛЕРІЯ 
ВЕРХОВСЬКОГО

КОЛИ ПОВЕРНЕМОСЬ 
ДО РІДНОГО КРАЮ…

ПАМ’ЯТЬ 

Мангуп-Кале у Криму
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У травні 2014 року кримські 
татари опинилися в ситуа-
ції, яка немов відродила 
трагічні сторінки історії 
цього народу. Взагалі, тра-
вень – знаковий місяць для 
кримських татар, на цей мі-
сяць припадає кілька подій 
національного значення. 

ІГОР СВІТЛИЧАНИН

У перші дні травня 2014 року 
Мустафа Джемілєв їхав 
до Криму. Національні 
питання вимагали невід
кладного вирішення (ні

хто ще не знав, як проводити захо
ди з приводу Хидирлеза, 70тих ро
ковин депортації кримських татар 
тощо). Попередні дев’ять тижнів у 
графіку політика були насичени
ми: сесійні засідання Верховної 
Ради України, поїздки, зустрічі з 
політиками найвищого рангу, ви
ступ перед членами Ради Безпеки 
ООН. Була довга телефонна розмо
ва з Путіним, потім в Ізмірі – зу
стріч з Ердоганом, у Брюсселі – пе
ремовини з керівниками НАТО... 
Але анексія таки відбулася. 

У квітні Джемілєву ще вдалося 
побувати в Криму. Він не погоджу
вався з рішенням Курултаю про де
легування представників до орга
нів окупаційної влади. Але перемо
гла думка, що народ таки повинен 
там мати своїх представників… В 
атмосфері захланної ненависті «ко
лег» делегований на віцепрем’єра 
Ленур Іслямов не протримався там 
і трьох тижнів. Він і попередив ке
рівництво Меджлісу кримськота
тарського народу про проблеми, 
підготовлені для них працівника
ми ФСБ. З огляду на інсайдерську 
інформацію виїзд з півострова тоді 
мав усі ознаки засекреченої спец
операції: мінялися машинами, 
кружляли околицями. Задіяні у ви
їзді авто затримували, а впевнив
шись, що в машині не ті, на кого че
кали, – відпускали. Однак на виїзді 
наздогнав очільник «кримської са
мооборони» і надав папірця без пе
чатки і без підпису з «вироком»: за
борона в’їзду до  Криму на 5 років 
через заборону в’їзду до РФ.

Про свій останній візит до Кри
му Мустафааґа розповідає так: 
«Під’їжджаємо до КПП на Чонга
рі, –  а вже на нас націлено автома
ти… За офіційними даними, там 
було більше 1000 бійців ОМОНу. 
І навіть тією смугою, яку вони на
зивають «нейтральною», –  з обох 
боків на нас націлені снайпери. 
Тож я навіть і не намагався там 

контактувати… Але кримські тата
ри, які виїхали зустріти мене – а 
там було 45 тисяч людей, – вимага
ли, щоб мене пропустили. Ці не 
пропускають, ще й почали стріля
ти в повітря, в землю, чим більше 
розлютили кримських татар. А як 
результат – кримські татари їх роз
кидали і пройшли на нейтральну 
зону. Ми зустрілися, обнялися і 

кілька годин вели перемовини, 
щоб пропустили мене. А ті резонно 
відповідають: «Його в Москві, в Ше
реметьєво, не пропустили, як ми 
можемо його пропустити? Буде 
розпорядження з Москви – пропус
тимо!». А далі додали: «От ті люди, 
що перейшли цей «кордон», – пере
тнули його «незаконно» (а це 34 ти
сячі людей) і назад їх не пустять».

У цьому контексті звертають на 
себе увагу кілька моментів, що ви
разно демонструють високий гра
дус кримськотатарського питання, 
яке вийшло на міжнародний рівень, 
на найвищі дипломатичні й полі
тичні кола. Оживлюючи тогочасні 
події на Чонгарі, Джемілєв підкрес
лює: «Тут мені телефонує депутат 
Держдуми Александров, я його 
знаю з Парламентської асамблеї 
Ради Європи. Каже, мовляв, Муста
фоаґа! Ви надішліть sms на ім’я Пу
тіна, що просите вас пропустити до 
Криму, і питання буде вирішене! Я 
кажу: «Слухайте, про що ви? Я, гро
мадянин України, маю просити пре
зидента сусідньої держави, щоб пус
тили мене з України до України? Не 
абсурд?». Слова кримськотатар
ського лідера не лише демонстру
ють рівень його політичної тактов
ності і, так би мовити, майстерності, 
а й зображують нульовий рівень до
віри до кремлівського політикуму, 
дають оцінку окупантських дій. 

Поки відбувалися телефонні 
дзвінки, напруга серед кримських 
татар зростала. Молоді люди ладні 
були прориватися до Криму «з 
боєм». Остаточну крапку в тих чон
гарських подіях поставив інший 
телефонний дзвінок. Цей дзвінок 
врегулював конфлікт, який щохви
лини загострювався. Пряма мова: 
«Далі телефонує мені посол Туреч
чини і каже, що за перебігом подій 
наразі слідкують і президент Ердо
ган, і прем’єрміністр Давутоглу, 
вони не хочуть, щоб в Україні 
з’явилася нова «гаряча точка». 
«Ми, – каже, – дуже просимо, щоб 
ви відійшли від «кордону», а питан
ня щодо вашого в’їзду до Криму ми 

будемо вирішувати дипломатич
ним шляхом». Я тоді відповів йому, 
що в мене є умова, щоб усіх, хто пе
рейшов отой «кордон», пропустили 
назад до Криму, і тоді я поїду». 

Саме так тоді все й відбулося. 
Близько 34 тисяч кримських татар, 
що перейшли так званий кордон, 
повернулися назад, на територію 
півострова, а Мустафа Джемілєв 
поїхав до Києва.

Які висновки можна зробити з 
тих травневих подій? Насамперед, 
вони вказують на кілька важливих 
моментів, які ще мало проаналізо
вані в контексті подій анексії Кри
му. Поперше, кримські татари про
демонстрували небажання вести 
перемовини з окупантами. По
друге, згуртованість народу пока
зала проросійським силам і росій
ським силовикам їхню нікчемність 
у протидії волі народу і мізерність 
у протистоянні національній сти
хії. Потретє, своєю відповіддю 
Александрову Джемілєв прилюдно 
принизив Путіна, продемонстру
вав неавторитетність очільника 
Кремля для кримських татар, а як 
наслідок – ще одна депортація Мус
тафиаґа з батьківщини…

Від тих страшних днів 1944 року 
минуло 73 роки – життя одного по
коління, і те, що подібне може по
вторитися, здавалося абсурдом. Од
нак події весни 2014го повернули в 
життя кримчан – не лише крим
ських татар, а й кримських україн
ців, росіян та представників інших 
національностей – відлуння тієї 
пори. Адже депортація – це і при
мусове переселення, іншими слова
ми – вимушене. Тисячі не згодних 
з російською окупацією людей 
були змушені покинути свої домів
ки, серед них і діти, й онуки тих, 
хто був депортований у 1944 році. 

Історія продовжує свій рух по 
спіралі, триває боротьба за справед
ливість, за повернення на рідну зем
лю. Коли відбудеться це повернен
ня – залежить від нас, тих, хто живе 
Кримом, хто усвідомлює цінність 
нашого українського півострова.

ПАРАЛЕЛІ ІСТОРІЇ

ДЕПОРТАЦІЯ 
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Які висновки можна зробити 
з тих травневих подій? На-
самперед, вони вказують на 
кілька важливих моментів, які 
ще мало проаналізовані в 
контексті подій анексії Криму. 
По-перше, кримські татари 
продемонстрували небажан-
ня вести перемовини з оку-
пантами. По-друге, згуртова-
ність народу показала про-
російським силам і росій-
ським силовикам їхню ні-
кчемність у протидії волі на-
роду і мізерність у протисто-
янні національній стихії
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Не менш гострою про-
блема із водозабезпе-
ченням була й у спо-
конвічно безводному 
степовому та східному 
Криму. Від частого де-
фіциту не лише питної, 
а й технічної води по-
терпав увесь Керчен-
ський півострів, осо-
бливо місто Керч і при-
легла Феодосія. До-
сить дивна і вкрай, як 
видається нині, запіз-
ніла постанова Ради 
Міністрів СРСР № 140 
від 26 січня 1954 року 
«Про розвиток с/г 
Кримської області і за-
безпечення водою міст 
Керчі і Феодосії, а та-
кож промислових під-
приємств цих міст» 
(буквально за кілька 
тижнів до перепідпо-
рядкування Кримської 
області Україні). 

ПЕТРО ВОЛЬВАЧ

Те, що за десять по
воєнних років не 
змогла зробити Ро
сійська Федерація, 
Москва зі сприт

ністю картяра переклала 
на плечі України. Як реак
ція уряду на цю підступну 
московську постанову 15 бе
резня 1954 року з’являється 
блискавична постанова 
№ 38 українського уряду 
«Про будівництво Північ
ноКримського каналу».

Саме через це на пізніше 
скликаній нараді, присвя
ченій проблемі водопоста
чання Південнобережжя, 
про степовий та східний 
Крим не йшлося. Зазначи
мо, що на півдні України й 
у Запорізькій та Херсон
ській областях робота щодо 
спорудження Північно
Кримського каналу розпо
чалася ще на початку 
50х рр. минулого століття.

Учасники наради акценту
вали увагу також ще на кіль
кох гострих проблемах не 
лише Південнобережжя, але 
і всього Криму – на відсутнос
ті очистки та біологічної ути
лізації твердих компонентів 
каналізаційних стоків і не

впорядкованості сміттєзва
лищ. На нараді наголошува
лося ще і на тому, що навіть 
там, де існувала система ви
кидання каналізаційних сто
ків у морську воду, їх попере
дньо не очищали від твердих 
залишків і не проводили зне
зараження. Жодного глибо
ководного каналізаційного 

стоку, віддаленого від берега, 
на Південнобережжі взагалі 
не існувало.

Санепідслужба постійно 
констатувала недопустиму 
забрудненість морської води 
не лише в акваторії ялтин
ського морського порту, але 
й на всьому узбережжі. Всі 
учасники такої важливої і 

представницької наради, 
мабуть, першої за увесь піс
лявоєнний період, були од
ностайні в оцінці критичної 
ситуації з водопостачанням 
та занедбаністю водного 
господарства на всьому Пів
денному узбережжі Криму. 
Тому виконання завдання 
ЦК КПУ та особисто першо

го секретаря ЦК КПРС Ми
кити Хрущова з перетворен
ня цього регіону у всесоюзну 
оздоровницю та санаторно
курортну зону пов’язували з 
водозабезпеченням Півден
нобережжя. Безумовно, що 
це питання не можна було 
вирішити лише з викорис
танням місцевих водних ре
сурсів і навіть із залученням 
вже існуючої першої черги 
Чорноріченського водосхо
вища під Севастополем. 
Адже вона на той час не спо
вна забезпечувала потреби у 
воді навіть ще не відбудова
ного Севастополя. А міліта
ризоване місто бурхливо 
розвивалося.

Привертають до себе ува
гу волаюче безнадійний, ка
тастрофічний стан у місті 
всієї комунальної служби 
та санітарноепідеміологіч
на його занедбаність. Голо
ва міськвиконкому допові
дає українському уряду про 
те, що на виконання спеці
альної урядової постанови 
упродовж квітнячервня 
1955 року врештірешт у міс
ті почали наводити санітар
ний лад. Це ж потрібно було 
так догосподарюватися в 
«городе русской славы», 
щоб за вказівкою «київсько
го дядьки» – (улюблений 
термін кримських сепара
тистів) взятися за наведен
ня ладу у власній оселі. 

Про масштаби засміче
ності Севастополя за всі де
сять повоєнних років досить 
промовисто свідчать обсяги 
сміття та нечистот, вивезе
них з міста за три місяці 
1955 року, вони склали 
32,6 тис. м3. Україна надала 
місту кілька машинсміттє
возів, а вивозом сміття 
зобов’язали займатися вели
кі підприємства та будівель
ні організації: завод ім. Ор
джонікідзе, трести № 38 і 
«Севастопольміськбуд», 
КЕО Чорноморського флоту. 

З довідки голови міськви
конкому стає зрозумілим, 
що у Севастополі за 10 пово
єнних років так і не було збу
довано міську каналізацій
ну станцію. Керівник місь
кої виконавчої влади з гор
дістю рапортує українсько
му уряду, що вже до середи
ни літа 1955 року місто 

врештірешт очистили від 
накопиченого за зиму сміт
тя та нечистот, а несанкціо
новані сміттєзвалища лікві
довано. Виявляється, що в 
оспіваному в піснях «городе 
русской славы» та «леген
дарном Севастополе» до вхо
дження Криму в Україну не 
було  у достатній кількості 
змінних сміттєвих баків. 
Тож після втручання «київ
ських дядьків» у травні 1955 
року упродовж літа встано
вили 286 змінних сміттєзбір
ників. До кінця року міська 
влада обіцяла виготовити 
ще 500 витворів «архітекту
ри». Після виходу урядової 
постанови збудували та від
ремонтували 480 ящиків для 
сміття. Пообіцяли також 
відкрити 75 громадських ту
алетів. Виявляється, що всі 
десять повоєнних років геро
їчні севастопольці обходи
лися без них. 

З’ясовується, що у місті 
була практично відсутня ка
налізація. З довідки місько
го голови п. Сосницького 
стає зрозумілим, що житло
вий масив міста з населен
ням 15 тисяч осіб через де
сять років після війни ще 
так і не був забезпечений ка
налізацією. Лише у травні 
1955 року ввели в експлуата
цію 7 км каналізаційної ме
режі зі станції перекачки, 
розташованої на Корабель
ній бухті. На серпень того ж 
року передбачалося там же 
ввести в експлуатацію ще й 
другу чергу каналізації. Ка
налізаційну систему в Інкер
мані також  ввели в експлуа
тацію невдовзі після підпо
рядкування Криму Україні. 
А так звана «Северная сторо
на» взагалі не мала каналіза
ційної мережі. Виготовлен
ня технічної документації 
для неї попереднє керівни
цтво передбачало заверши
ти лише у 1958 році.

Отже, у Севастополі з 
майже 150тисячним насе
ленням та промисловими 
об’єктами і потужним Чор
номорським флотом пробле
му відродження та утиліза
ції каналізаційних стоків до
велося вирішувати вже 
Україні, у перші роки після 
підпорядкування Кримської 
області нашій республіці.

ІСТОРІЯ | 3

Чоргунський акведук

Акведук в Аполлоновій балці

Акведук у Інкермані. Лев Лагоріо, 1850, акварель

ЯК ЦЕ БУЛО…

ЗНЕВОДНЕНЕ КРИМСЬКЕ ДЕСЯТИЛІТТЯ
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ДОВІДКА

Проблему водозабезпе-
чення у Криму здавна ви-
рішували різними шляха-
ми, зокрема, будівни-
цтвом акведуків. 
АКВЕДУК (лат. aquae-
ductus – водогін) – спору-
да для подачі води до на-
селених пунктів або зро-
шувальних полів з вищо-
го місця.
Історично акведуки ак-
тивно будували культури 
з розвиненим землероб-
ством та використовува-
ли для зрошення земель.
Інша не менш відома 
роль акведуків – забезпе-
чення населених пунктів 
питною водою. Зокрема, 
біля Севастополя було 
споруджено п’ять акве-
дуків: Інкерманський, 
Чоргунський, у Кілен-
балці, Ушаковій і Аполло-
новій балках.
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4 | СУСПІЛЬСТВО

(ПРОДОВЖЕННЯ)

Бажання викреслити 
шість десятиліть 
українського Криму 
нині на окупованому 
півострові нагадує 
комедію абсурду: на 
залізобетонних пар-
канах станцій заліз-
ниці замазують це-
ментним розчином 
фірмовий знак – літе-
ри «УЗ». Не смішно, на 
жаль. Замазувати іс-
торію для Кремля – 
звичайна справа, але 
«УЗи» все одно про-
глядаються крізь на-
шарування путінсько-
го маразму. Втім, бо-
яться української за-
лізниці загарбники 
недарма. Залізничні 
рейки – одна з тих 
складових, що нероз-
ривно єднали обидві 
частини України: пів-
острів і материк.

ІНОКЕНТІЙ КОРЕЛИЧ

ВСЕ ДЛЯ ФРОНТУ, 
ВСЕ ДЛЯ 
ПЕРЕМОГИ!

Історія залізничного спо
лучення в Криму (по
справжньому: з паротяга
ми та розкладом руху) по
чинається у 1854 році, коли 
британці побудували рей
кову колію та пустили па
ротяги між Балаклавою та 
Сапунгорою.

 Навіть коли британці 
приходять на півтора 
року, – вони куди завгодно 
приносять із собою британ
ський лад життя. Балакла
ва періоду Кримської війни 
нагадувала англійське міс
течко. Англійці побудува
ли набережну, відкрили 
крамниці та готелі. 

Необхідні діючій армії 
вантажі успішно привози
лися та розвантажувалися 
у Балаклавському порту, 
але на перешкоді постачан
ню їх за усього лише кіль
канадцять кілометрів ста
ла відсутність доріг. Рівно 
така сама проблема спітка
ла й російські війська по 
той бік лінії фронту.

Але британці поставили
ся з усією належною серйоз
ністю до пропозиції спору
дження тимчасової вій
ськової залізниці, і завезли 

до Криму рейки, шпали та 
паротяги. Французи також 
планували прокласти свою 
залізницю, проте їхні пла
ни лишилися планами.

Однак побудувати заліз
ницю наважилися не одра
зу, адже місцевість, якою 
мала пролягати лінія, не 
виглядала придатною для 
облаштування залізниці: 
загрозливі крутосхили, під
йоми, що перевищували то
гочасні максимально до
пустимі для тяги локомоти
вів, ґрунти, які несли небез
пеку зсувів. Проте всі «про» 
і «контра» було зважено, ви
міряно та вирішено на ко
ристь залізниці, і 27 січня 
1855 року будівництво поча
лося. З Англії привезли на
йняту команду фахівцівза
лізничників і до кінця бе
резня дорогу проклали до 
плато, а на травень рейко
вий шлях охопив береги Ба
лаклавської бухти, протяг
нувся до села КадиКой, а 

далі у північному напрям
ку – до штабу британської 
армії та закінчувався на Во
ронцовській дорозі. Від Ка
диКоя окрему гілку про
тягнули до італійських со
юзників – розташування 
сардинської армії.

Загалом довжина вій
ськовопольової дороги ста
новила двадцять три кіло
метри. Щодня ця дорога пе
ревозила 250300 тонн ванта
жів на передову. Поїзди хо
дили з сьомої ранку до сьо
мої вечора суворо за роз
кладом – щогодини. Впер
ше в історії на цій залізниці 
було сформовано санітар
ний поїзд.

Після закінчення війни 
залізницю британці вивез
ли, забравши з собою май
же двісті вагонів та чотири 
локомотиви і дві стаціонар
ні парові машини, а сам 
рейковий шлях став чи не 
єдиним російським трофе
єм Кримської війни. Його 
бережно розібрали… та 
продали туркам.

Перед тим, як полишити 
Крим, на скелі КадиКоя ан
глійці встановили марму
рову меморіальну дошку 
на честь побудови залізни
ці. Та за особистим наказом 
генералгубернатора Стро
ганова меморіальний знак 
зірвали та розбили. Хоч 
якась перемога над євро
пейською цивілізацією! 

ВСЕРЙОЗ 
І НАДОВГО

Але мало хто знає, що ще 
до британців залізничні ко
лії вперше на Кримському 
півострові – і, між іншим, в 
Україні взагалі – проклали 
під Севастополем у районі 
Інкермана 1843 року. Її по
будував відставний мічман 
Дмитро Волохов. Проте це 
була лише вузькоколійка 

НЕРОЗРИВНІ ЗВ’ЯЗКИ 

ПРОЦВІТАННЯ 
В ЄДНОСТІ…  
УКРАЇНИ ТА КРИМУ

Керченська поромна переправа, вид з кримського берега

Англiйська залізниця в Балаклавi
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Якби дорога 
від Москви до 
Чорного моря 

почала будуватися у 
1841 році, то Росія не від-
чула б неможливості з 
мільйоном кращого в сві-
ті війська дати відсіч 
70-тисячному супротив-
нику, що висадився не-
подалік Севастополя…

Василь Кокорєв, 
російський підприємець 

(1817-1889 рр.)
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завдовжки приблизно один 
кілометр, призначена для 
вивезення гужовою тягою 
каміння з Каменоломного 
яру до пристані в Півден
ній бухті. 1873 року тут було 
прокладено ділянку Лозо
воСевастопольської заліз
ниці. Вона пролягла по ста
рій залізниці і прямо під 
Монастирською скелею.

Початок так званій «Пів
денній лінії» поклала спо
руджена державним ко
штом МосковськоКурська 
залізниця (18641868). Її про
довженням стала вже при
ватна КурськоХарківсько
Азовська залізниця, яка 
з’єднала Слобідщину з При
азовським краєм.

У 1874му концесію на бу
дівництво дороги від стан
ції Лозова до Севастополя 
було надано Петру Губоні
ну. Перший потяг прибув 
до Сімферополя у 1874 році.

Ця ЛозовоСевастополь
ська залізниця, доведена в 
1875му до Севастополя, зго
дом була викуплена дер
жавною скарбницею.

Одночасно (у 18821902 рр.) 
будувалася Єкатерининська 
залізниця для обслуговуван
ня Придніпров’я, що інду
стріалізувалося стрімкими 
темпами. У лютому 1934го 
Південні залізниці розділя
ють на дві самостійні – Пів
денну та Донецьку.

Залізниця у радянську 
добу звалася Сталінською 
(з 1936 року), а в 1961 році 
отримала назву Придні
провської. До складу цієї 
залізниці увійшли деякі ді
лянки дороги ЛозоваСевас
тополь, тобто практично 
вся залізниця, що була на 
півострові.

Проте ніколи в історії за
лізничного сполучення не 
існувало окремої Крим
ської залізниці.

ПЛАНИ
Ідея доведення залізнич

ної колії до Ялти виникла 
задовго до 1940 року, коли 
було написано процитовані 
рядки роману Трублаїні. 

З 1880х років необхід
ність цього стала очевидною 
для всіх, від кого залежав 
розвиток залізниць. Проект 
Ф. Баталіна, наприклад, пе
редбачав прокладання лінії 
від Севастополя до Ялти з 
пробиванням одинадцяти 

тунелів та дев’я носто
кілометровим насипом 
уздовж берега. А фон Гарт
ман обрав для свого проекту 
маршрут БахчисарайЯлта, 
але потрібних коштів йому 
зібрати не вдалося. У 1902 
році утворили державну 
міжвідомчу комісію з ухва
лення проекту південнобе
режної залізниці. Головним 
інженером комісії був при
значений знаний діяч розви
тку залізничного сполучен
ня Російської імперії Михай
ловський – він же відомий 
російський письменник Га
рінМихайловський. На 
жаль, ця людина померла у 
1906 році, не закінчивши дві 
найважливіші для себе спра
ви: не дописавши повість 
«Інженери» та не побудував
ши залізницю до Ялти.

За найкращий ГарінМи
хайловський вважав марш
рут СевастопольЯлтаАлу
шта з перспективою продо
вження його до Феодосії. 
Потім з’явився проект Сім
феропольАлуштаЯлта; 
СюреньЯлта і знову Бахчи

сарайЯлта. Дебати трива
ли до 1915 року, і тоді, вже 
під час Першої світової ві
йни, зупинилися на варіан
ті СевастопольАлушта.

«Укрзалізниця» також 
планувала продовження за
лізничної колії в Криму.

Придніпровська залізни
ця мала отримати в перспек
тиві нову лінію вздовж усьо
го Південного берега Кри
му – від Євпаторії до Ялти, а 
згодом, можливо, до Алу
шти, Судака та Феодосії.

У 1960х роках мали побу
дувати лінію між Генічесь
ком та станцією Валок на 
Керченському півострові. 
Залізниця мала пролягати 
по Арабатській стрілці. Ра
ніше від Генічеська на Ара
батську стрілку вела заліз
нична гілка завдовжки со
рок чотири кілометри. На 
мапах 1950х років ця заліз
ниця ще була позначена. 
Нині ще зберігся рейковий 
шлях на в’їзді з боку Гені
чеська на Арабатську 
стрілку. Ця залізниця була 
розібрана у 1960х роках.

«ЦАР-МІСТ» 
Керченський міст із ко

лією для потягів уже існу
вав – споруджували його 
(спочатку канатну пере
праву, потім автомобіль
ний міст) німецькі окупан
ти. Невдовзі після вигнан
ня їх з Криму міст було до

будовано, прокладено рей
ки та пущено потяги. Бу
дівництво, яке за радян
ською традицією велося 
переважно рабською пра
цею ув’яз нених ГУЛАГу, 
ударними темпами закін
чили, щоб відзвітувати «до 
великого свята 27ї річниці 
Великої Жовтневої рево
люції». Відповідною була і 
якість споруди.

Тож проіснувало те одоро
бло недовго. На жодній опорі 
мосту, наприклад, не перед
бачили льодорізів. Міст роз
валився – у лютому 1945го 
потік крижин з Азовського 
моря знищив тридцять дві 
опори моста в один день. 

По війні проект будівни
цтва Керченського мосту 
було підготовлено та пода
но на «височайший» роз
гляд. За переказами, за
ступник наркома шляхів 
сполучення Гоцирідзе оха
рактеризував проект так: 
«Це буде Царміст». На що 
Йосип Сталін відповів, що 
царя скинуто ще у 1917 році. 
Вартість проекту станови
ла два мільярди карбован
ців, що за тих умов не вкла
далося в межі радянської 
економіки; дешевше було 
пустити потяги в об’їзд. 
Вождь вирішив, що лінії 
КримКавказ достатньо 
буде поромної переправи.

Після того потяги та ав
тотранспорт доставлялися 
на сусідній кубанський бе
рег і у зворотному напрям
ку за допомогою поромів. У 
19541987 роках рух на Кер
ченській переправі був 
вельми інтенсивним. У 1987 
році рішенням комісії, 
створеної після катастрофи 
пароплаву «Адмірал Нахі
мов», коли в Чорному морі 
потонуло майже п’ятсот 
людей, рух пасажирських 
потягів через Керченську 
поромну переправу припи
нився. Але товарняки до по
чатку дев’яностих поромом 
ще перевозили.

ОКУПАЦІЯ
26 березня 2014 року само

проголошене кримське ке
рівництво перетворило міс
цеву дирекцію Придніпров
ської залізниці на так звану 
«Крымскую железную доро
гу». Все ж «Укрзалізниці» 
вдалося навесні того року 
вивезти на материк усю 

нову техніку, зокрема елек
тровози, шляхові машини 
та вагони нових серій.

Від грудня 2014 р. припи
нилося спочатку вантажне, 
а потім і пасажирське спо
лучення між Кримом і ма
териковою частиною Укра
їни. Нагадаю, що до окупа
ції, у 2013 році, кримська за
лізниця лише на обслугову
ванні кримських портів за
безпечувала річний ванта
жообіг у одинадцять міль
йонів тонн.

Сенсу в тому, щоб пере
вантажити заморський 
крам спочатку, скажімо, у 
Феодосії, а потім через по
ромну переправу везти ці 
вантажі на материкову час
тину Росії, нема жодного; 
простіше розвантажитися у 
порту на кубанському бере
зі. І це навіть за умови, що 
санкції, які забороняють за
хід у кримські порти суд
нам цивілізованих країн, 
одного дня тихо скасують
ся самі собою. Безумовно, 
транспортне сполучення 
було одним із тих чинни
ків, які призвели у 1954 році 
до рішення передати Крим 
Українській РСР.

Нині задля «зручності», а 
точніше з міркувань безпе
ки, пасажирів поїздів пере
саджують на пасажирські 
пороми, а на кримському бе
резі вони пересаджуються 
на інші транспортні засоби. 
Але це сезонне сполучення: 
діє воно з 30 квітня до 30 ве
ресня. Крим і Чорне море 
лагідні тільки влітку.

Відсутність пасажир
ського та вантажного пото
ків після 2014 року на пів
острові вирішили компен
сувати «Поездом Победы». 
Не знаю, що це – сюрреа
лізм, постмодернізм чи 
символізм? Раніше в СРСР 
символами були ракета, су
путник, літак «Антей», а що 
є у вічно ностальгійного 
Кремля? Можливо, це таке 
собі чорне комедійне шоу, 
пересувний цирк на рейках: 
паротяг має символізувати 
відсутність майбутнього у 
Росії з путінським режи
мом, гармати зразка 1930х 
років – свідчити про готов
ність воювати з НАТО, а те
плушки, точно такі самі, як 
ті, в яких вивозили депор
тованих у страшному 1944 
році, ніби промовляють: 
«Можем повторить»…
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Залізничний пором «Анненков»

«Поезд Победы» в Криму

…Але з’ясу-
валось, що в 
даний момент 

йдеться про написання 
кількох нарисів про бу-
дівництво нового вели-
кого тунелю під Крим-
ськими горами; цей ту-
нель мав зв’язати найко-
ротшим шляхом Сімфе-
рополь та Ялту. З авто-
ром цього проекту ре-
дактор обіцяв познайо-
мити мене найближчим 
часом. Правду кажучи, це 
завдання не дуже мене 
зацікавило. Але воно да-
вало мені можливість 
знов повернутися до 
Чорного моря… 

Микола Трублаїні 
«Глибинний шлях»
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1 травня Україна від-
значила 100 років з 
часу утворення Пер-
шого українського 
полку імені Богдана 
Хмельницького та по-
чатку формування 
українських збройних 
сил. Проте, на жаль, 
маловідомим залиша-
ється той факт, що за 
кілька тижнів, 24 трав-
ня 1917 року, в Криму в 
рамках українізації 
військових частин піс-
ля утворення Україн-
ської Центральної 
Ради було проголоше-
но створення Першого 
Сімферопольського 
полку імені гетьмана 
Петра Дорошенка. 

СЕРГІЙ КОНАШЕВИЧ

31 травня загаль
не засідання 
українського 
Сімферополь
ського клубу 

під головуванням прапор
щика Юрія Тютюнника, 
який з часом стане генерал
хорунжим армії УНР, по
становило: «Негайно відте-
леграфувати військовому 
міністру про те, що зорга-
нізувався український за-
пасний полк м. Сімферопо-
ля в кількості 5811 солдатів 
і 36 офіцерів, які просять за-
твердження».

Втім, зазначена дата не є 
точкою відліку організації 
українських національних 
військових формувань у 
Криму. У своїх мемуарах 
«Вояцьким шляхом» козач
ка Армії УНР Харитина Пе
карчук, яка народилася на 
півострові і залишила його у 
складі українського війська 
у 17річному віці, згадувала:

«17 травня 1917 р. в Сім-
ферополі намічено похід-де-
монстрацію, яка мала усві-
домити чужинцям існуван-
ня української нації в Кримі, 
а водночас і нам самим вия-
вити рівень нашої свідомос-
ті та активності. Бо до 
того часу ми все ще не мали 

змоги точніше визначити, 
хто був українцем та скіль-
ки нас всіх було. Тому й пля-
ново організувати ми не мо-
гли й просто оголосили 
"явочний порядок", – себто 
право на участь кожному, 
кому було відомо та бажа-
но. Формування походу ми 
призначили коло залізничо-
го двірця й були заскочені не-

передбачено великою кіль-
кістю учасників. Перед вели 
вояки, які були досі в різних 
частинах і того дня вперше 
виступили суцільно як укра-
їнці. Було їх коло 15 тисяч. 
Машерували вони стройно 
головними улицями в на-
прямі центру міста, ма-
буть, самі дивуючись кіль-
кості своїх лав. В їхніх ру-
ках лопотіли українські 
прапори. Слідом за ними 
їхали "гарби" (драбинясті, 
триповерхові вози, які були 
вживані в час збирання 
жнив на Криму) на яких си-
діла молодь, як місцева, так 
і ті, що прибували на працю 
з Херсонщини, Київщини та 
Полтавщини. Їхні обличчя 
були повні шляхетного ен-
тузіязму, бо оце вперше вони 
усвідомили свою народню 
приналежність і силу. На 
них була прекрасна народня 
ноша, дівчата у вінках. Зди-
вовано та зворушено диви-

лася народня маса на наш 
похід, та радісними оклика-
ми вітала учасників. Юрій 
Воротов-Хвілинський1 про-
вадив похід, а Юрій Тютюн-
ник приймав параду, виголо-
шено промови. "Просвіті", – 
організації, яка в той час 
безперечно була серцем 
української громади, врочис-
то вручено прекрасний ви-
шиваний прапор. Понеслися 
співи. Ця картина була ве-
личня й зворушлива, та 
всім нам – учасникам оста-
лася на все життя незабут-
ня. Участь взяли й пред-
ставники інших міст, в 
тому числі Алушти та Ме-
літополя. Цей день слід вва-
жати й початком україн-
ської військової формації у 
Кримі. У Сімферополі були 
стаціоновані 3 полки, що 
підлягали Одеській Окрузі. 
Дозволу на творення окре-
мої частини не було. Та все 
ж українці в тих військових 
частинах порозумілися, і 
настрій їх був наскрізь па-
тріотичний. Тому й так 
сталося, що командир пол-
ку, який не сприяв цьому, хо-
тів позбутися українців як-
найскорше. Отже був вида-
ний розказ, щоб 4 маршові 
сотні (в них було около 600 
вояків) 11 липня 1917 р. виру-
шили на фронт. Ясно, що в 
них був згуртований най-
більш свідомий елемент».

Юрій Тютюнник, який у 
листопаді 1916 р. потрапив до 
Криму у 32й запасний полк, 
події березняквітня 1917 р. у 
Сімферополі занотував у ме
муарах «Революційна сти
хія» (цитується скорочено):

«Місце ад'ютанта при ре-
волюційному начальникові 
залоги довелося зайняти 
мені. За кілька днів потому 
відбулося перше зібрання 
українців. Присутніх було не 
більше двохсот, майже ви-
ключно інтеліґенція, біль-
шість військових. Зібрання 
ухвалило утворити Сімфе-
ропольську Українську Гро-
маду і тут же вибрало раду 
громади на чолі з Климен-
ком (гімназійний вчитель). 
Всі присутні записалися чле-
нами громади. Тоді ж поста-
новлено розпочати освідом-
люючу роботу серед україн-
ців, що перебували у війську. 
Було розіслано наказ при-
близно такого змісту: "3гід-
но з постановою залогової 
ради солдатських депута-
тів, пропонується команді-
рам окремих частин сьогод-
ні о такій-то годині вислати 
до будинку такої-то гімназії 
всіх солдатів з губерній: во-
линської, холмської, поділь-
ської, київської, херсонської, 
катеринославської, полтав-
ської, чернігівської та харків-
ської. Туди ж прибути всім 
офіцерам, що походять із за-
значених губерній. Можуть 
бути присутні й "уроженці" 
інших суміжних із зазначе-
ними губерній".

Прибуло щось до семи 
тисяч. Відкривши віче, я за-
пропонував:

– Хто поміж вами укра-
їнці, піднесіть руку до гори!

Піднеслося не більше 
трохсот рук.

– Малороси! Піднесіть 
руки!

Піднесло руки коло поло-
вини присутніх.

– Хахли! Піднесіть руки!
Знов піднесла руки добра 

третина.
– Українці, малороси і 

хахли! Всі разом піднесіть 
руки!

Понад головами кілька-
тисячної юрби піднісся ліс 
рук. Одиниці, що не підне-
сли рук, не були помітні се-
ред загалу.

Я пояснив, що всім при-
сутнім прочитають кілька 
лекцій на різні політичні 
теми – на рідній мові, "от 
такій, як я тепер говорю". 
Потім говорило багато про-
мовців – старшини, цивільні, 
члени Української Громади. 
Промови інтеліґентів "му-
жицькою" мовою зробили 
надзвичайне враження на 
присутніx. Ніби не дихаючи, 
слухали "дядьки в шинелях", 
а коли промовець закінчував, 
буря оплесків зривалася по-
над головами і помішані 
"слава" та "ура" неслися ву-
лицями Сімферополя. Про-
мовці пояснили, що "малоро-
си" і "хахли" – це назви, яки-
ми наділили нас наші вороги, 
гнобителі, і що правдива на-
зва всіх людей, що говорять 
такою ж мовою, як і промов-
ці, є українці, а наша бать-
ківщина, коли була вільною, 
звалася не "Малоросією", а 
Україною, і так має знову на-
зиватися. Одному з промов-
ців спало на думку показати 
синьо-жовту стрічку і запро-
понувати піднести руки 
тим, що знають значення 
цих кольорів. Розійшлися в 
темряві ночі. Обрані депута-
ти назвали себе комітетом 
Українського Військового 
Клубу імені гетьмана Петра 
Дорошенка.

Стали відбуватися лек-
ції за укладеною програмою, 
які мали підкреслити нашу 
національну окремішність. 
Яку тему не зачепив би лек-
тор – земельне питання, ві-
йну, освіту, економічні спра-
ви і т.ін. – обо в'яз ково перед 
аудиторією поставало пи-
тання про розбіжність, а 
навіть і протилежність ін-
тересів України і Росії.

ДАЛІ БУДЕ…

1 За іншими джерелами – 
Гордіїв-Хвілінський

НАЦІОНАЛЬНА АРМІЯ

СТОЛІТТЯ ЗАСНУВАННЯ УКРАЇНСЬКОГО 
ПЕРШОГО СІМФЕРОПОЛЬСЬКОГО ПОЛКУ 
ІМЕНІ ГЕТЬМАНА ПЕТРА ДОРОШЕНКА

Сімферополь, вулиця Дворянська – Горького

Вояки українізованих частин після віча 1917-го

Юрій Тютюнник
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Його коріння – з Криму, 
але про це мало хто в Кри-
му згадує. Його роботи ві-
домі у світі більше, ніж 
його ім’я. Він – представ-
ник нечисленного народу, 
але цей народ – один із не-
багатьох, котрі справді є 
корінними на півострові. 

ВАЛЕРІЙ ВЕРХОВСЬКИЙ

Отже, Ральф Бакши – ет
нічний кримчак. Доля 
кидала його родину по 
світу, і Ральф народився 
у Хайфі (на той час Бри

танська підмандатна територія Па
лестина) 29 жовтня 1938 року. Мож
ливо, саме ті далекі мандри і вряту
вали майбутнього генія від гіркої 
долі його співплемінників – крим
чаки Криму були майже повністю 
винищені нацистами у 1941 році. 

Невдовзі батьки Ральфа Бакши 
подалися до Сполучених Штатів. 
Родина мешкала спочатку в Нью
Йорку, згодом – у Вашингтонсько
му передмісті Фоггі Ботом, населе
ному переважно афроамериканця
ми. Ральф згадував, що усі його 
друзі дитинства були чорношкіри
ми, він навіть пішов у одну школу 
з ними, виявившись єдиним «бі
лим» учнем там, що його аж ніяк не 
турбувало, тим більше, що най
ближча школа для білих розташо
вувалася за кілька миль. Не запере
чували й чорні приятелі Ральфа по 
школі. Стурбувало це, однак, учи
теля, і Ральфа витурили зі школи, 
викликавши поліцію. 

Втім, невдовзі його батьки знову 
повернулися до НьюЙорка. Ральф 
Бакши починає працювати на сту
дії анімаційних фільмів. Вчиться у 
Школі мистецтв. Зокрема, він був 
режисером мультсеріалів про 
Спайдермена та МайтіМауса. 
У 1968 році Бакши заснував власну 
кіностудію «Бакши продакшн» за
для втілення творчих задумів та 
технічних рішень, які стали рево
люційними у світовій анімації. 

Мультфільм «Пригоди Кота Фрі
ца» за однойменним коміксом при
ніс прибуток у понад сто разів біль
ший, ніж витрачено на його ство
рення – 90 мільйонів доларів (з бю
джету у 850 тисяч). Зовсім не дитя
чий зміст стрічки сприяв не лише 
успіху в аудиторії початку 1970х, 
але й цензурним обмеженням. Од
ного з персонажів – свинюполі
цая – озвучив сам Бакши.

У 1977 році повнометражний 
мультфільм «Чародії» також мав 
досить потужний касовий успіх. 
Звернувшись до жанру фентезі, 
Бакши вдався до технології ро
тоскопії.

Ротоскопійна анімація (виник 
навіть термін «ротомація») – це 

технологія, в якій використову
ються образи справжніх акторів, з 
яких згодом малюють персонажів 
анімації. Ця технологія не нова, 
вона була винайдена сто років 
тому, і загалом використовувала
ся, однак обмежено. І Ральф Бак
ши увійшов в історію жанру саме 
тим, що активно впроваджував ці 
засоби. Сучасні технології дають 
творцям анімаційної стрічки в 
руки комп’ютерну графіку. Тоді 
все доводилося промальовувати 
вручну, користуючись спеціаль
ним приладом. 

Однак саме досвід ротоскопії ліг 
в основу сучасних комп’ю терних 
технологій, що застосовуються 
нині у багатьох фантастичних 
фільмах  (згадайте, наприклад, 
фільми «Конгрес» з Робін Райт чи 
«Затьмарення» з Кіану Рівзом). І не 
лише фантастичних.

Знаковою роботою для Бакши 
стала перша екранізація «Володаря 
перснів» Дж. Р. Р. Толкіна. Продю
сер Сол Зенц прагнув екранізувати 
Толкіна саме в анімаційній версії з 
використанням ротоскопії. І йому 
пощастило знайти однодумця.

Зенц, один із найвідоміших 
американських сценаристів та кі
нопродюсерів (Заєць або Зайоньц – 
таким, скоріше, було прізвище 
його предків), палкий шануваль

ник творчості Толкіна, також ви
ношував плани екранізації трило
гії. Зенц заснував компанію «Тол
кін ентерпрайзез», якій належать 
права на екранізації більшості 
творів Дж. Р. Р. Толкіна, і написав 
сценарій художнього фільму «Во
лодар перснів» ще на початку 
1970х. Хоча на той час втілити про
ект йому не вдалося, згодом саме 
він став продюсером анімаційної 
стрічки Бакши. 

Перше, анімаційне, втілення 
саги Толкіна охопило лише два з 
трьох романів трилогії («Братство 
кільця» та «Дві твердині»), і зре
штою Ральфу Бакши не вдалося 
навіть ці дві книги екранізувати 
повністю через нестачу фінансу
вання, врізавши все, що можна. 
Сценаристи внесли певні зміни у 
сюжет, додавши одні сцени, нато
мість скоротивши деякі лінії (на
приклад, не «вписався» у мульт
фільм Том Бомбадил).

Вплив анімаційної стрічки Бак
ши простежується у стрічці Піте
ра Джексона. У його кінотрилогії 
«Володар перснів» так само немає 
Бомбадила, а режисерське рішен
ня деяких сцен взяте Джексоном з 
мультфільму. 

Деякі стрічки повертали лише 
половину витрачених на виробни
цтво коштів, скажімо, «Вогонь і 
крига» (1983) потрапила до списку 
кращих анімаційних картин усіх 
часів та народів, незважаючи на те, 
що не окупила себе  у прокаті.  «Ро
томаційна» картина «Крутий світ» 
(1992) також не мала касового успі
ху, хоча в ній грали Бред Пітт і Кім 
Бесінджер, за два роки режисер по
ставив єдину свою повністю ігрову 
картину «Круті та шалені».

Нині 88річний майстер мешкає 
в НьюЙорку, і не сидить склавши 
руки. Анімаційна стрічка «Останні 
дні КоніАйленда» відзнята за його 
участі у 20142015 роках.

Чим обумовлений успіх кіно
стрічки: випадковістю, примхою 
натовпу, талантом митця, точним 
розрахунком, майстерністю і копіт
кою працею? Усім цим разом, на
певно. Але в усякому разі нам хо
четься бачити на екрані те, чого ми 
шукаємо в житті, хіба не так?

І ми захоплено дивимося філь
ми про ельфів та хоботів чи про 
джедаїв та фріменів, співпережи
ваємо, порівнюючи персонажів з 
собою чи себе з ними… Вони з 
екрана говорять нам про те, що є 
Добро та Зло, і кожному поколін
ню в давні часи чи в далекому 
міжзоряному майбутньому дово
диться відстоювати Добро. І бодай 
на дві години екранного часу у нас 
буде впевненість, що Добро пере
може. Воно не може не перемогти. 
Отже, здаватися ще рано.Ральф Бакши

ЧАРОДІЙ
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Фрагмент з мультфільму «Володар перснів»

ВІДОМІ ІМЕНА

МОЖЛИВО, САМЕ ТІ 
ДАЛЕКІ МАНДРИ І 
ВРЯТУВАЛИ МАЙБУТ-
НЬОГО ГЕНІЯ ВІД ГІР-
КОЇ ДОЛІ ЙОГО 
СПІВПЛЕМІННИКІВ – 
КРИМЧАКИ КРИМУ 
БУЛИ МАЙЖЕ ПОВНІС-
ТЮ ВИНИЩЕНІ НА-
ЦИСТАМИ У 1941 РОЦІ
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Тюркські ази Крим 
дарує одразу за Пере-
копом: Яни-Капу – 
Нові Ворота. Джан-
кой: Миле село, хоча 
деякі дослідники вва-
жають, що «джан» – 
це степова вимова 
«яни». Тоді Джанкой – 
Нове село; але це вже 
не ази, а тонкощі. Ню-
анси вимови інколи 
спірні. Зазвичай 
кримська топоніміка 
однозначна та зрозу-
міла: Кара-Даг – Чор-
на гора, Кара-тау – 
чорна вершина… Та й 
Чорне море навкруги 
півострова – Кара-де-
низ. Білого обмаль, от 
хіба що Ак-кая, Біла 
скеля, понад містом 
на річці Кара-су, на 
Чорній воді, і назива-
ється старовинне те 
місто, що бачило ко-
лись Богдана Хмель-
ницького, – Карасуба-
зар, що таке «базар» 
перекладати не треба. 

МАКСИМ ДУБОВ’ЯЗ

В тюркському світі 
чорною звуть воду, 
що тече зпід зем
лі, з джерел, а бі
лою – аксу – ту, що 

тече з гірських льодовиків. 
Крим не має вічних снігів, 
тож і білими водами крим
ські річки не називають.

Крим – різнокольоровий. 
Сари – жовтий, річка Сари
су – такі собі кримські Жов
ті води. Кок – синій, є скеля 
Кокташ, Синій камінь, є й 
ціла «країна синіх вер
шин» – Коктепеель, Кокте
бель. Кизил – червоний, є 
Кизилташ під Судаком, є 
Кизилташ під Ялтою, сла

ветний кращим у світі ви
ном «Мускат білий Червоно
го каменя». І весь півострів 
Крим поетично зветься 
Єшильада – Зелений острів.

Згадувана Карасу по
вністю зветься БіюкКара
су, тобто Велика Чорна 
вода. Дійсно, це – найповно
водніша з кримських річок. 
А витікає вона з майже кі
лометрової височини, зі 
схилів масиву, що зветься 
Карабіяйла. Яйла – так 
звуться у тюркському світі 
гірські пасовища, плоско
гір’я, вкриті альпійськими 
луками та невеличкими лі
сами; близький відповід
ник – наше слово плай. А що 
означає слово Карабі – за
гадка. Скоріш за все, ця на
зва з того ж ряду, що навко
лишні неперекладні Туак, 
Канака, Арпат, Котур, – 
власні імена кочових родів, 
що закріплювали за ними 
відповідні кримські місци
ни в давніх їхніх мандрах.

Карабіяйла велика, інко
ли її звуть просто: Яйла, без 
пояснень, як найбільше з 
кримських плато. На її 113 
квадратних кілометрів – 
лише одне село, Куртлук, на 
північному окраї плоско
гір’я, там, де до природних 
дібров примикають наса
джені в 60ті роки соснові 
ліси. Назву можна пере
класти як Вовче: курт – це 
вовк, але частіше в околи
цях майже знелюднілого 
села можна зустріти лиси
цю або борсука. Не рідкість 
й олень, а кумисне госпо
дарство, яким славилася 
округа на весь Крим, його 
табуни, породило легенду 
про кримських мустангів, 
що нібито ще в 90ті роки 
паслися серед карстових 
проваль плато. 

Так, саме печерами най
більше відома Карабі. Тут 
їх безліч, ніхто не може ска
зати – скільки. Кілька де
сятків промарковані, ма
ють пристрілену дюбелем 
до каменя біля входу стале
ву пластинку, на ній виби
то її номер у державному 
реєстрі. Більшість з таких 
печер мають і власні назви, 

здебільшого сучасні, якот, 
найглибша Солдатська або 
відома наскельними різь
бами Студентська. В назвах 
інших увічнено імена до
слідників: Крубера і Нью
мана, Мамина і Дублян
ського. А є ще Віола, що йде 
похилими щілинами
«шкуродерами», є Казка, зо
всім невеличка, саме з її ко
лодязя починають новачки 
спелеологічну кар’єру…

Здавна відома печера 
Бузлук. Буз – це лід; у до
ступній без спеціального об
ладнання печері він залягає 
з льодовикового періоду, ко
лись його навіть видобува
ли, в наші дні він виручає 
спелеологів, – тих, хто не 
зробив достатній запас води: 
бо наверху джерел нема. 

Вічних снігів Кримські 
гори не утримують, але ж на 
Яйлі сніг буває із початку 
листопада й ледь не до трав
ня. А як зійде – південна 
природа хутко наздоганяє 
своє, на початку червня лю
бителі несуть з гір запашні 
суниці, згодом чебрець з 
різнотрав’ям… А де квіти – 
там бджоли. Куртлук свого 
часу було перейменовано на 
Бджолине, а в околицях досі 
живуть дикі бджоли, ство
рюючи кам’яні вулики про
сто в карсті.

Посередині того плаю є 
метеостанція, зазвичай 
вона є й відправним або кін
цевим пунктом спелеоло
гічних експедицій, аматор
ських або студентських з 
гео графічних вишів. Більш 
організований спелеоту
ризм тут тільки почав намі
чатися. Коли буде продо
вження – то вже більше за
лежить від перебігу світової 
політики, ніж від зусиль біз
несменів індустрії розваг. 
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ТАРАС ЧУХЛІБ: «КРИМСЬКІ ТАТАРИ ЗАВЖДИ ВМІЛИ 
БОРОТИСЯ ЗА СВОЮ САМОБУТНІСТЬ І НЕЗАЛЕЖНІСТЬ…» 
Як відомо, українсько-кримськотатарські відносини мають глибоку істо-
ричну традицію, що закорінена в давні часи, татарсько-турецький фактор 
займав не останнє місце у зовнішній політиці ранньомодерної Української 
держави – Війська Запорозького (Гетьманщини). Протягом довгих століть 
українське козацтво торувало собі шлях до Чорного моря, а у стосунках 

зі Стамбулом та Бахчисараєм були різні періоди співіснування – від наступальних військо-
вих походів до політичної залежності та миру. Детальніше про складну історію стосунків між 
кримськими татарами й українцями – в інтерв’ю з доктором історичних наук, провідним на-
уковим співробітником Інституту історії України НАН України Тарасом Чухлібом.
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КРИМСЬКИМИ СТЕЖКАМИ

ПЕЧЕРИ ПУСТЕЛЬНОГО ПЛАЮ
Яйла – так звуться у 
тюркському світі гірські 
пасовища, плоско гір’я, 
вкриті альпійськими лу-
ками та невеличкими лі-
сами; близький відпо-
відник – наше слово 
плай. А що означає сло-
во Карабі – загадка. 
Скоріш за все, ця назва 
з того ж ряду, що навко-
лишні неперекладні 
Туак, Канака, Арпат, Ко-
тур, – власні імена кочо-
вих родів, що закріплю-
вали за ними відповідні 
кримські місцини в дав-
ніх їхніх мандрах
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